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Úplne 
Obrátenie v samej svojej podstate musí byť úplné.  

"Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a nastalo nové." (2Kor 5, 17) 

Je to manželstvo. Je to adopcia. Je to nová identita. Je to nová realita - či skôr prechod od ilúzií 

k Realite. Je to nový svet. Nový večný Boží život. Všetky tieto roviny vyžadujú, aby sa na nich 

podieľal človek celý.  

Kresťanstvo nie je ako zdravá výživa, alebo ako ísť si zacvičiť do fitka: niečo, čo jednoducho 

pridáme k svojmu doterajšiemu životu. Hoci, aj o tom vám ľudia povedia vety ako že fitness nie 

je aktivita ale životný štýl.  

Ale v prípade kresťanstva to platí absolútne. Kresťanstvo znamená novú identitu, nový život v 

novom svete.  

"Veď akú účasť má spravodlivosť na neprávosti?! Alebo čo má spoločné svetlo s tmou?! Aká 

zhoda je medzi Kristom a Beliarom?! Aký podiel má veriaci s neveriacim?! A ako súvisí Boží 

chrám s modlami?! A vy ste chrám živého Boha, ako hovorí Boh: "Budem v nich prebývať a 

medzi nimi chodiť, budem ich Bohom a oni budú mojím ľudom." (2Kor 6, 14-16) 

"Nečuduj sa, že som ti povedal: Musíte sa znova narodiť." (Jn 3, 7) 

Práve v tom obrátenie spočíva. Aj v Ježišovej dobe bolo veľa ľudí, ktorí Ježiša poznali, verili 

Mu, stretali sa s Ním, modlili sa k Nemu. Poznáme ich ako "zástupy". A nie, neboli učeníkmi, 

čiže kresťanmi. Len pár sa odhodlalo skutočne Krista nasledovať. Za cenu toho, že zanechali 

všetko a prijali od Krista novú identitu a nový život.  

"Vtedy mu Peter povedal: "Pozri, my sme opustili všetko a išli sme za tebou. Čo z toho teda 

budeme mať?"" (Mt 19, 27) 

"Tu Ježiš povedal Šimonovi: "Neboj sa, odteraz budeš loviť už ľudí."" (Lk 5, 10) 

A ani to ešte nestačilo. Trvalo im celé roky, kým úplne zanechali aj vo vnútri to staré, zvyšky 

starých postojov, starého človeka, starého života a naozaj sa stali synmi Boha.  

"Šimon, Šimon, hľa, satan si vás vyžiadal, aby vás preosial ako pšenicu. Ale ja som prosil za teba, 

aby neochabla tvoja viera. A ty, až sa raz obrátiš, posilňuj svojich bratov." On mu povedal: 



"Pane, hotový som ísť s tebou do väzenia i na smrť." Ale Ježiš povedal: "Hovorím ti, Peter, dnes 

nezaspieva kohút, kým tri razy nezaprieš, že ma poznáš."" (Lk 22, 31-34) 

Nemá zmysel "robiť" kresťanstvo polovičato.  

"Aj iný hovoril: "Pane, pôjdem za tebou, ale najprv mi dovoľ rozlúčiť sa s rodinou." Ježiš mu 

povedal: "Kto položí ruku na pluh a obzerá sa späť, nie je súci pre Božie kráľovstvo."" (Lk 9, 61-

62) 

"Keď hospodár vstane a zatvorí dvere a vy zostanete vonku, začnete klopať na dvere a volať: 

“Pane, otvor nám!” A on vám povie: “Ja neviem, odkiaľ ste!” Vtedy začnete hovoriť: “Jedli sme 

s tebou a pili, na našich uliciach si učil.” Ale on vám povie: “Ja neviem, odkiaľ ste; odíďte odo 

mňa všetci, čo pášete neprávosť!”" (Lk 13, 25-27) 

Musí to byť naozaj. A úplne. Úplne úplne. Obrátenie znamená, že prijímame úplne novú identitu. 

Nový život. Úplne nový. Vstupujeme do nového sveta, do Kráľovstva. Do nových vzťahov, 

Cirkvi. Úplne všetko meníme a vymieňame. Skutočné sa stávame novým človekom. Úplne 

novým.  

"[Kristus] zomrel za všetkých, aby aj tí, čo žijú, už nežili pre seba, ale pre toho, ktorý za nich 

zomrel a vstal z mŕtvych. Preto odteraz nepoznáme nikoho podľa tela." (2Kor 5,15-16) 

Musíme sa obrátiť. Pridlho sme si zvykali na to, že stačí byť "zástupom". Veď "všetci tak žijú". 

Sme takí "normálni katolíci". Nie, nie sme. Zástupy ešte nie sú učeníkmi. Nie sú ešte kresťanmi. 

Nie sú ešte katolíkmi. Nie sú ešte synmi a dcérami Boha. Ako by aj mohli? Návšteva v rodine 

neznamená, že sme už do nej adoptovaní. To, že prosíme Krista aby pre nás niečo urobil ani 

náhodou neznamená, že sme už Jeho ľudia, Jeho druhovia v práci a v diele, aby o nás mohol 

povedať: "Vy ste vytrvali so mnou v mojich skúškach a ja vám dávam kráľovstvo, ako ho môj 

Otec dal mne" (Lk 22, 28-29). A to, že si niečo "splníme" a niečo "zachováme" a niečo 

"dodržíme" a niečoho sa "zúčastníme" ani náhodou ešte nie je nový život.  

Musíme znovu objaviť, čo to znamená uveriť a obrátiť sa. Inak to fungovať nebude. Je to ako 

skok s padákom. Nedá sa skočiť len napoly, len nohou či rukou. Alebo úplne, alebo vôbec. A kým 

neskočíte úplne, nezažijete to. Kresťanstvo je identita, život a svet. Dá sa prijať alebo úplne, alebo 

vôbec. 

"Na svete sú len dva tábory. Kristov a Satanov. Kto by si myslel, že môže stáť medzi nimi, bude 

vždy na strane Satana." (sv. Augustín) 

A kým sa neobrátime a neprijmeme ho tak úplne že sa úplne odznova narodíme a staneme úplne 

novým stvorením žijúcim nový Boží život v novom svete Kráľovstva, dovtedy ani náhodou 

neokúsime, čo to kresťanstvo je. A stále ostávame vonku, za dverami, za bránou, ako to vraví 

Ježiš:  

"Keď hospodár vstane a zatvorí dvere a vy zostanete vonku, začnete klopať na dvere a volať: 

“Pane, otvor nám!” A on vám povie: “Ja neviem, odkiaľ ste!”" (Lk 13, 25) 



Musíme sa k tomu rozhodnúť. To je podstata slov "uveriť" a "obrátiť sa". Byť veriacim 

obráteným znovuzrodeným kresťanom. Proste kresťanom. Jednoducho preto, že neveriaci 

neobrátený neznovuzrodený kresťan neexistuje.  

Doma je doma… 
Veď mi vlastne ani dobre nevieme, čo to znamená byť veriacim človekom! 

Byť veriacimi človekom znamená, že:  

 je tu domov, Nebo, a mi do neho patríme, sme tam doma; 

 je tu Boží život, ktorý sa v ňom žije, tak ho žijeme; 

 je tu rodina, Božie rodina, a tak do nej patríme; 

 a je tu s nami Boh, ktorý je náš Otec a náš Vykupiteľ a tak mu bezmedzne a samozrejme dôverujeme. Je to 

tá najnormálnejšie vec na svete.  

Akurát, že sa k nej bezmála nikto neodhodlal a málokto vie, čo to znamená, byť veriacim 

človekom. Väčšina si myslí, že byť veriacim znamená dodržiavať nejaké rituály a nikoho 

nezabiť...  

Vieme my vôbec, čo o to napríklad znamená pristupovať k Bohu ako otcovi? To znamená 

pristupovať k Nemu ako k tej prvej, najbližšej a najdôveryhodnejšej osobe, bez strachu, bez 

pochybovania, je predsa našim Otcom, nie záhadným a nevyspytateľným kapitánom Nemom či 

sedemhlavým drakom! Znamená to ísť za Ním ako k tomu prvému, na ktorého sa obraciame s 

prosbou o poučenie, o vedenie, o pomoc, o čokoľvek, mať k Nemu bližšie a väčšiu dôveru, než 

k čomukoľvek na tomto šírom svete, jednoducho preto, že je to náš otec. Je to podobné, ako keď 

sa cudzinec pri problémoch úplne samozrejme a s úplnou dôverou obracia na svoju ambasádu 

alebo syn či dcéra bohatého a vplyvného otca sa obracia úplne samozrejme na neho a on ju/jeho 

napadne ako úplne prvý, ktorý by jej pomohol problém vyriešiť a o ktorom ani najmenej 

nepochybuje, je predsa jeho/jej otec!  

"Pán je so mnou ako mocný hrdina, nuž moji prenasledovatelia sa potknú a nič nezmôžu, 

zahanbia sa veľmi, že nič nedosiahli, hanbou večnou, nezabudnuteľnou." (Jer 20,11) 

Sme vskutku vo svete ako bohatí cudzinci, ktorí sa na rozdiel od domorodcov naokolo môžu 

obrátiť a aj sa stále vo všetkom obracajú na svojho bohatého otca a svoju bohatú krajinu a to 

všemožnými spôsobmi, od platby kreditnou kartou až po využívanie služieb a ochrany cestovného 

pasu.  

"Ježiš pozdvihol oči k nebu a povedal: "Otče, ďakujem ti, že si ma vypočul. A ja som vedel, že ma 

vždy počuješ, ale hovorím to kvôli ľudu, čo tu stojí, aby uverili, že si ma ty poslal."" (Jn 11,41-

42) 



Znamená to pristupovať k Bohu ako k tomu prvému, s kým trávime svoj čas, jednoducho Boh, 

Nebo, Božia rodina, Boží život sú tie prvé, najprirodzenejšie, najsamozrejmejšie, najbližšie veci, 

ktoré v našom živote sú. Znamená to byť naozaj doma u Boha a u Boha byť doma, byť Božou 

domácnosťou, rodinou. Domácim Boha. Skutočne. Naozaj.  

"Věz, že je mou touhou a mým potěšením rozmlouvat s tebou jako člověk rozmlouvá se svým 

nejdražším přítelem." (In Sinu Jesu)  

Druhou stranou tejto mince je naše vlastné rozhodnutie byť Mu v rovnakej miere synom bratom, 

blízkym, verným a dôverným priateľom. Žiť v Božej domácnosti, žiť život a rutinu Božej 

domácnosti, podieľať sa na domácich prácach Božej domácnosti, na budovaní jej domu, Cirkvi, 

a to všetko v úplnej samozrejmosti a naplno, pretože je to predsa náš domov, naša domácnosť, 

naša rodina, kde inde a čo iné by sme mali robiť a žiť? Tu sme doma!  

"Ježiš im vravel: "Veru, veru, hovorím vám: Syn nemôže nič robiť sám od seba, len to, čo vidí 

robiť Otca. Čo robí Otec, to robí podobne aj Syn. Veď Otec miluje Syna a ukazuje mu všetko, čo 

sám robí; a ukáže mu ešte väčšie skutky ako tieto, aby ste sa čudovali."“ (Jn 5,19-20) 

Krátko, stručne a prosto: Byť kresťanom znamená byť u Boha doma. Byť u Boha skutočne a 

samozrejme a prirodzene doma. Práve tam a len tam, pretože proste On je náš domov a preto sme 

aj doma práve u Neho.  

A keď jedného dňa príde čas zložiť pozemský stánok, bude to presne to: žiaden odchod. Veď 

nikam neodchádzame, nie my. Sme doma a doma už ostaneme, naveky. Je to svet, kto odchádza 

od nás. Svet, otravný a nudný, ako nepríjemný hosť v obývačke, konečne odchádza preč, my za 

ním zatvoríme dvere, uľahčene a radostne si vydýchneme, rozosmejeme sa - a môže sa začať 

večnosť, krásna, uvoľnená, domácka v Domácnosti Boha.  

Čím sme zase pri viere a obrátení ako presťahovaní sa zo sveta k Otcovi... 

"Vstanem, pôjdem k otcovi..." (Lk 15,18) 

O maličkostiach a presťahovaní sa 
Veriť v niečo a nasťahovať sa niekam sú dve odlišné veci.  

Kresťanstvo je o nasťahovaní sa, o prejdení zo smrti do života, o tom, že sa nechávame Kristom 

preniesť do Nebeského Kráľovstva a preto skutočne už aj v Nebeskom Kráľovstve žijeme. 

Samotná viera nestačí. Diabli veria, ale nepresťahovali sa. Kresťan verí a preto sa presťahoval. 

Preto už, ako kresťania, žijeme po novom, lebo už žijeme v novej Realite Kráľovstva.  

Byť presťahovaný znamená, že s Kristom a v Jeho Kráľovstve už naozaj žijem. Úplne všetko. 

Až do najmenšej maličkosti. Nič nie je mimo, nič nie je vylúčené, ani tá najmenšia "banálnosť", 



jednoducho preto, že všetko je už žité s Kristom v Kráľovstve, lebo ak v ňom naozaj žijeme inak 

to ani nejde. Je to ako keď žijete v pozemskom dome: nevchádzate z neho kvôli nejakým 

"nepatričným" veciam von, ale žijete v ňom úplne všetko, nielen niečo.  

Ak by ste v dome žili a konali iba niekedy a niečo, potom by ste v ňom nebývali, boli by ste v 

ňom iba na návšteve. Alebo by to bolo Vaše pracovisko, ale nie domov. Tak to platí aj o 

Kráľovstve. Ak s Kristom a v Kristovi v Jeho Kráľovstve žijeme iba občas a niečo, dokonca iba 

rannú a večernú modlitbu a svätú omšu, potom sme stále ešte len cudzinci na návšteve.  

Až keď v Kristovi a s Kristom robíme všetko - a všetko sa tak stáva formou liturgie, vzájomnej 

jednoty a súzvuku s Kristom a On je vo všetkom prítomný jednoducho preto, že je Priateľ a Druh 

a žijeme i konáme spolu - až vtedy sme naozaj presťahovaní a sme v Kráľovstve už naozaj doma.  

"Veru, veru, hovorím vám: Kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý ma poslal, má večný život 

a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do života." (Jn 5, 24) 

"On nás vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva svojho milovaného Syna." (Kol 1,13) 

"Kto zachováva deň, zachováva ho kvôli Pánovi; kto je, je kvôli Pánovi, veď vzdáva vďaky Bohu; 

a kto neje, neje kvôli Pánovi a vzdáva vďaky Bohu. Nik z nás totiž nežije pre seba a nik pre seba 

neumiera; lebo či žijeme, žijeme Pánovi, či umierame, umierame Pánovi. Či teda žijeme alebo 

umierame, patríme Pánovi." (Rim 14, 6-8) 

Ak sa naše kresťanstvo netýka všetkého, ak s Kristom nežijeme aj tie najmenšie maličkosti, ak 

je niečo, čokoľvek, aj to najmenšie, vylúčené, ako by to potom mohol byť nový život? Život 

predsa zahŕňa všetko! Potom by to bolo iba nejaké praktizovanie čohosi, ale nie nový život v 

Kristovi, nie nové priateľstvo a hlboká jednota dvoch v jednom tele s Kristom!  

Nepohorší sa, ale... Už si bol s Kristom na záchode? Jedol si s Ním svoje raňajky? Bol si behať 

či ráno cvičiť s Kristom? Je prítomný vo všetkom? A všetko toto konáš v Ňom a podľa Neho a 

pre Neho a je to súčasť tvojho nového života v novom svete Jeho Kráľovstva? Nič nemôže byť 

vylúčené, pretože ide naozaj o novú identitu a nový život, ktoré od Krista prijímame.  

"Bez prestania sa modlite, pri všetkom vzdávajte vďaky, lebo to je Božia vôľa v Kristovi Ježišovi 

pre vás!" (1Sol 5, 17-18) 

Ak Ti to pripadá bláznivé a fanatické, potom sa pýtaj sám seba, čomu vlastne veríš. Či si náhodou 

- dozaista! - Krista a Jeho Kráľovstvo nenahradil nejakými prázdnymi rituálami a zopár 

morálnymi "hodnotami". Sú to pekne veci. Zaiste. Ale nie sú tu sami pre seba. Starať sa o auto a 

chodiť sa na ňom povoziť, k čomu to je, ak nás nikdy neodvezie domov, do vlasti? Tak aj hodnoty 

a rituály a katolícke náboženstvo vôbec je tu na to, aby nás ako Boží voz odviezlo do Kráľovstva 

uviedlo do nového Života v Kristovi. Ak to ale neurobí, k čomu potom je? Je pre nás zbytočné a 

len ho vyhodiť von.  

"Soľ je dobrá. Ale ak soľ stratí svoju slanosť, čím ju napravíte? Majte v sebe soľ a žite jeden s 

druhým v pokoji."" (Mk 9, 50) 



"Anjelovi sardskej cirkvi napíš: Toto hovorí Ten, čo má sedem Božích duchov a sedem hviezd: 

Poznám tvoje skutky; že máš meno, akoby si žil, ale si mŕtvy. Bdej a posilňuj, čo ešte ostalo, a už 

malo zomrieť. Lebo tvoje skutky nenachádzam dokonalé pred mojím Bohom. Preto si spomeň, 

ako si prijal a počul, zachovávaj to a rob pokánie. Lebo ak nebudeš bdieť, prídem ako zlodej, a 

ani nezvieš, v ktorú hodinu prídem na teba." (Zjv 3, 1-3) 

Ži všetko pre Krista. Ešte viac, ži všetko s Kristom. O všetkom hovor s Kristom. Prečo? Pretože 

to je priateľstvo, tak to priatelia robia. Nemusia to byť slová. Skôr spoločné mlčanie dvoch, ktorí 

sú si intenzívne vedomí jeden druhého.  

"Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na 

viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. … Ak ostanete vo mne a moje slová ostanú vo vás, proste, 

o čo chcete, a splní sa vám to." (Jn 15, 4.7) 

To je zároveň liek na hriech. Ako by ste mohli s Kristom hrešiť? Kým Ho neopustíte, nehrešíte. 

"Kto ostáva v ňom, nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani nepoznal." (1Jn 3, 6) 

A ak Ho opustíte, potom tým prvým, základným a hlavným hriechom je práve táto zrada, toto 

opustenie Krista pre niečo iné, odlišné. To je to, čo Písmo nazýva smilstvom, keď Boha 

"podvádzame" s inou našou "láskou"...  a Katechizmus smrteľným hriechom.  

"Spreneverili sa Bohu svojich otcov a chodili smilne za bohmi krajiny, ktorých Boh vyhubil pred 

nimi." (1Krn 5, 25) 

Ak sme kresťania, potom sme sa presťahovali. A ak sme sa presťahovali, potom doslovne a úplne 

o nás a našom živote platí: 

"Všetko je vaše, ale vy ste Kristovi a Kristus Boží." (1Kor 3, 22-23) 

Úplne a vo všetkom, od najväčšieho až po najmenšie.  

Je v tom veľká krása, pretože je to Kristus, ktorý takto vstupuje do nášho života - a my do Jeho - 

a On berie do dlaní úplne všetko, ani On nič nevylučuje, nič pre Neho nie je malé či "nedôstojné", 

berie do dlaní všetko naše, pretože je to naše, pretože nás miluje a prijíma, úplne celých. Všetko 

berie, všetko nesie a tak spôsobuje, že všetko v našom živote sa stáva posvätným, všetko v našom 

živote sa stáva novým a premeneným, úplne všetko. A tak ani On nič nevylučuje, ale všetko 

pojíma do seba.  

"A tak už nie sú dvaja, ale jedno telo." (Mt 19, 6) 

Je v tom naozaj veľká krása. Veľký pokoj. Rozkoš splynutia dvoch o to väčšia, že jedným z tých 

dvoch je Boh, Kristus! Je to nekonečná adorácia, v ktorej všetko konanie je adoráciou a adorácia 

napĺňa a preniká všetko konanie a ono sa ňou stáva a ona ním.  

Boh pripravený vstúpiť aj do najmenšej maličkosti môjho života a každú pojať a vyzdvihnúť do 

jasu svojho Kráľovstva... Kto by si to len kedy pomyslel, niečo také?  



Tak, Pane, do každej maličkosti. Načim vstať a ísť a začať učiť takto v Tebe a z Teba žiť! Ty si 

pripravený. Pre mňa je to nové a musím sa tomu ešte len naučiť. Presťahovať sa. Aby tak, ako 

doteraz som bol závislý od sveta a slobodný od Teba, bol som teraz presne naopak závislý od 

Teba, stojaci v Tebe a na Tebe, bývajúci v Teba s Tebou - a slobodný od sveta a všetkého, čo je 

v ňom a čo si na mňa nárokuje. Lebo tak, ako sa nedá žiť inak ani vo svete, len prijať úplnú 

závislosť na ňom a prispôsobiť sa mu, ani s Bohom sa nedá žiť iným spôsobom a za iných 

podmienok. Preto je to vždy buď - alebo. A nielen čo sa nejakých teórií či "veľkých vecí" týka, 

ale vo všetkom, aj v tom najmenšom, prostom, všednom, konkrétne a veľmi prakticky.  

Ako by povedal Augustín, musíš byť duchovný až do tela. Boží až po... až po ten záchod... ����  

Je to o zmene pohľadu: z pohľadu ČO idem robiť?; na pohľad: S KÝM idem robiť?  

"V ten deň uvidel niekoho, ako pracuje v sobotu. Povedal mu: Človeče, ak vieš, čo robíš, si 

blahoslavený. Ale ak to nevieš, si prekliaty a priestupník Zákona!" (Ježiš Kristus, agrafa o práci 

v sobotu) 

***  

"Jak den postupuje, cokoli se má udělat, se dělá s modlitbou. Před pečením chleba nebo 

přípravou jídla žena řekne: „Přízeň, kterou Bůh vložil na pět chlebů a na dvě ryby, ať udělí také 

tomuto jídlu." Podobné požehnání se říkalo také před jídlem. „Pán rozdělil požehnání pěti chlebů 

a dvou ryb pěti tisícům. Ať je s námi požehnání Pána, který nám dal potravu, též až si budeme 

dělit toto jídlo." To je jedna z verzí modlitby před jídlem, kterou lze dnes najít ve všech částech 

Irska. ... Požehnání při dojení snad více než vše ostatní ukazují míru, jakou se keltská žena cítila 

být spřízněna s Kristem a svatými, o kterých věděla, že jí stojí po boku a jsou ochotni jí prakticky 

pomoci a podpořit ji. Když dojila, obracela se k nim: Přijď, Marie a doj mou krávu, přijď, 

Nevěsto a buď u ní, přijď, laskavý Kolumbo a obejmi svou paží moji krávu. Přijď, Marie Panno, 

na mou krávu, přijď, velká Nevěsto, ty nejkrásnější, přijď, kojná Ježíše Krista, a vlož své paže 

pod mou krávu. Nemodlila se jen za své ruce, ale také za vemeno krávy: Požehnej, ó Bože, moji 

kravičku, požehnej, ó Bože, moji touhu; požehnej, Pane, moji společnici a mé dojící ruce, Bože. 

Požehnej, ó Bože, každý struk, požehnej, ó Bože, každý prst; požehnej, Pane, každou kapku která 

mi padá do dojáče, Bože. Po dojení následuje výroba másla; a když je žena stlouká, myslí na 

apoštoly, které vidí stát za svými okny, jak s Marií a Ježíšem netrpělivě čekají na placku 

omaštěnou máslem. Je hrdá na kvalitu své práce a snaží se pracovat, jak nejlépe umí, protože je 

to pro samotného Ježíše a svaté." 

(Esther De Waal, Svět by stvořen celý,  

Centrum pro studium demokracie a kultury, 2000) 



Turisti a dobrovoľníci 
Náš pobyt v tomto svete Písmo charakterizuje ako pobyt a život cudzincov a pútnikov. Dnes, na 

lepšie pochopenie, by sme mohli povedať, že sa podobá dvom veľmi podobným skupinám ľudí, 

ktorých vo svete bežne stretáme: 

TURISTI – chodia cudzou krajinou, všetko si všímajú, vnímajú, vychutnávajú a to viac, než 

domáci. Okrem iného aj preto, že sú v danej krajine cudzinci. Neťažia ich ani netrápia starosti, 

strachy, úzkosti ale ani nádejanie sa či očakávania miestnych. Sú cudzí, z inej krajiny. Preto si 

od všetkého zachovávajú odstup, vidia veci inak ako miestni – a omnoho viac si ich vychutnávajú, 

všetko pekné, krásne a zaujímavé, na čo narážajú.  

DOBROVOĽNÍCI – tiež sú to cudzinci, ktorí prichádzajú z dobrej vôle do cudzej krajiny pomôcť 

vykonať dobré dielo v prospech jej obyvateľov. Stále sú to ale len cudzinci. Pracujú a nezriedka 

sa aj obetujú pre tých, ktorým zadarmo slúžia, ale vedia, že keď svoju prácu dokončia, zbalia sa 

a vrátia sa domov, do svojej krajiny a vlasti, kde sú doma a odkiaľ ich vyslali, aby toto dobré 

dielo urobili. 

Tieto dve skupiny ľudí charakterizujú to, ako my, kresťania, prechádzame týmto svetom:  

Ako TURISTI, ktorí sú v tomto svete, ale nie sú z tohto sveta. Nezdieľame jeho osud, nechvejeme 

sa jeho strachmi ani sa netrasieme jeho nádejami. Sme slobodní a máme od neho odstup ľudí, 

ktorí sú zakotvení inde, vo svojej vlasti a vedia, že už čoskoro sa do nej vrátia. Práve táto sloboda 

a odstup nám dávajú schopnosť viac a hlbšie vnímať, všímať si, žiť, vychutnávať i tešiť sa zo 

všetkého krásneho, čo Boh do tohto sveta vložil a ľudia  a ich hriech ešte nepokazili a nezničili.  

A súčasne ako DOBROVOĽNÍCI sa dávame do služieb spoločného dobra obyvateľov tohto 

sveta a do služieb ich záchrany a spásy – zadarmo a nezriedka aj za cenu veľkých obetí, dokonca 

za cenu života – pretože s týmto poslaním sme sem boli vyslaní, k nemu sme boli našou Vlasťou, 

Nebom v birmovke vystrojení a toto je naša úloha, ktorú tu máme, prv, než sa vrátime späť, 

domov, do svojej Vlasti v Nebi.  

Podobne ako dobrovoľníci a turisti, ani mi si v tomto svete nebudujeme nejaký veľký domov, 

nejaké zázemie alebo budúcnosť. Sme tu len dobrovoľníci v cudzine, náš domov je inde, zakrátko 

sa tam vrátime. Celkom tak, ako dobrovoľník pracujúci v cudzine si nezoberie hypotéku, aby si 

za ňu kúpil byt, v ktorom by počas svojho krátkeho pobytu v cudzine býval, nedáva to zmysel, tak 

isto ani nám nedáva zmysel usádzať sa v tomto svete, keď predsa máme iný domov, inú vlasť, a 

do nej sa už zakrátko vrátime. Tu, vo svete, nemáme nič. Tam je náš domov. Preto kresťanstvo 

tiahne k pozemskej chudobe. Každý dobrovoľník je v cudzine, kde pracuje, chudobný, aj keď vo 

svojej vlasti môže byť bohatý, pretože tam má domov a tam ho čaká jeho dom, majetok, rodina, 

všetko. Podobne aj my tu, na Zemi, sme chudobní, pretože tu sme len preto, aby sme tu niečo 

vykonali, len ako turisti, len ako dobrovoľníci, zároveň sme ale bohatí, pretože máme svoj 

nádherný domov v Nebi a tam na nás čaká Kráľovstvo a Rodina a skutočný Život a všetko 



bohatstvo samého Boha, ktoré sme od Neho zdedili a do čoho všetkého sa už zakrátko s radosťou 

vrátime.  

Som turista na výlete v tomto svete.  

Som dobrovoľník na dobrovoľníckej praxi v tomto svete.  

Ale ani tak, ani onak, doma tu nie som. Mojim domovom je Nebo. Odtiaľ pochádzam, tam patrím 

a tam sa aj zakrátko vrátim a svet, ten pominuteľný a prchavý, nechám ďaleko za sebou.  

Zopakujme si aspoň niekoľkokrát, počas dňa, tieto dve slová: turista na výlete vo svete; 

dobrovoľník na praxi vo svete. Oni celkom dobre vystihujú, čím ako kresťania vo svete sme: 

dobrovoľníci na praxi a vo voľnom čase turisti skúmajúci svet, v ktorom praxujeme. 

Netýkam sa 
Ambície majú tí, ktorým niečo chýba.  

Ti, ktorí všetko majú, majú pokoj. Pokoj plný radosti a slobody.  

Kresťan nemá ambície v Nebi, lebo už všetko vlastní. Nemá ambície ani na zemi, lebo už ho 

nezaujíma, opustil ju pre Krista. Je slobodný. Je plný pokoja. A hlavne, je slobodný od seba, čiže 

od Ega.  

Ako to opísať? Slovom pokora? Tá v nás vyvoláva pocit, že niečo robíme, ponižujeme sa, 

zapierame. Ale to nie je ono. Pokora, skutočná, je stav kedy... No, keď si napríklad s inými robíme 

s chuťou vtipy a zábavu sami zo seba a vôbec nám to nevadí, nijako sa nás to nedotýka, nie je v 

tom nič, než skutočná zábava. Rovnaká, ako keby sme sa bavili na nejakej veci či udalosti, ktorá 

sa nás nijako netýka.  

Hej, toto je asi to správne slovo. Pokora, to je keď sa ani seba netýkame. Nezaujímame sa o seba, 

netúžime po ničom pre seba nemáme žiadne ambície ohľadom seba, lebo sme už dokončení. Sme 

ako umelecké dielo, umiestnené v sálach galérie. Sme hotoví. Zavŕšení. Už len sme, čím sme. 

Konáme, čím sme. Uskutočňujeme, čím sme. Ale nie je to už napredovanie niekam, usilovanie o 

niečo, ak mi rozumiete, čo tým chcem povedať. Lebo ani sám dobre neviem, ako to vyjadriť.  

Možno sme zaprášení, áno, dokonca zablatení hriechom. Možno ho ešte len namáhavo zo seba 

zmývame vodou Božej milosti. Ale ani to nič nemení na tom, že vnútri, pod tým všetkým, sme 

už hotoví, dokončení, zavŕšení, dokonalí a naplnení.  

V krste sme už dostali všetko. Niet nič, čo by sme ešte mohli získať či obsiahnuť. Stačí to už len 

prosto byť.  



"Peter im povedal: "Robte pokánie a nech sa dá každý z vás pokrstiť v mene Ježiša Krista na 

odpustenie svojich hriechov a dostanete dar Svätého Ducha. Veď to prisľúbenie patrí vám a 

vašim deťom i všetkým, čo sú ďaleko, všetkým, ktorých si povolá Pán, náš Boh."" (Sk 2, 38-39) 

Kým sme boli plní smädu a ambícií, tu nám stále niečo chýbalo, tam sa nás čosi dotklo, urazilo 

či zranilo, tu sme súperili, tam sa porovnávali s inými ako s rivalmi v aréne...  

Keď už máme všetko, skončilo aj toto. Toto je apatheia. Toto je bezstarostnosť. Toto je oná 

úchvatná úbohosť, plná Božej veľkosti a bohatstva, pretože konečne sme nič a preto sa Boh, 

úplne a celý, sám stal našou veľkosťou.  

"Ale ak sme deti, sme aj dedičia: Boží dedičia." (Rim 8, 17) 

"A slávu, ktoré si dal mne, ja som dal im, aby boli jedno, ako sme my jedno —  ja v nich a ty vo 

mne." (Jn 17, 22-23) 

Už sa sami seba netýkame. Sami so sebou už nemáme nič dočinenia. Sami od seba sme úplne 

slobodní. Sme si akoby cudzí. Cudzí sami sebe. Pretože sme v Kristovi, pretože On sa stal našim 

JA, môžeme z Neho pozerať na seba nezaujato a akoby oddelene od seba, ako na TY.  

"Všetko pokladám za stratu pre vznešenosť poznania Krista Ježiša, môjho Pána. Preň som všetko 

stratil a pokladám za odpadky, aby som získal Krista a našiel sa v ňom. " (Flp 3, 8-9) 

Predtým bolo Ego naším JA a Ježiš, Boh, bol tam, tam kdesi, pred nami, mimo nás, bol TY. 

Teraz sa Boh stal naším JA. A Ego ostalo našim TÝ, opusteným, zanechaným, šupka, škrupinka 

pohodená vo svete, napospas svetu. Svet o ňu bojuje, ďobe do nej, vláči ju sem a tam, vysmieva, 

postupuje a hneď na to láka. A my sa na to pozeráme ako človek na rybky v akváriu či na 

sliepočky na dvore a nijako a vôbec nás to už netrápi. Naše Ego už pre nás viac neznamená viac, 

než suchá koža, ktorú had práve zvliekol a teší sa z nových a jasných šupín tej novej, ktorú na 

sebe má.  

"Oblečte si Pána Ježiša Krista; a o telo sa nestarajte podľa jeho žiadostí." (Rim 13, 14) 

Aký to je pocit, obliecť si Krista? Prijať Ho za svoju identitu, za svoje JA? Stať sa Ním, byť v 

Ním, byť v Ňom?  

"Ja som pravý vinič a môj Otec je vinohradník. … Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť 

nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne." 

(Jn 15, 1.4) 

Už to viac nie sme my, kto ešte v tomto svete prebýva. Je to viac postavička, herný avatar, ktorým 

sme vo svete prítomní, v skutočnosti však my sami už sme v Bohu v Nebi. Svet sa netýka nás a 

my sa netýkame sveta.  

"Veď pre mňa žiť je Kristus a zomrieť zisk." (Flp 1, 21) 



Smrť. Nič viac, než ako keď hráč dobrá hru a na konci vypne počítač. Avatar zmizne, svet hry 

zmizne, ale on ostáva, rovnaký, nezmenený. S ním sa nič nestalo. Len mu skočila jedna starosť, 

ktorú ešte dovtedy, kým hral, mal. Inak nič.  

"Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a nastalo nové." (2Kor 5, 17) 

Kristus sa stal jeho novým JA a sám sebe sa stal už len TY, ktoré pomaly a bez smútku pomíňa.  

"Preto neochabujeme; a hoci náš vonkajší človek chradne, náš vnútorný sa zo dňa na deň 

obnovuje." (2Kor 4, 16) 

Všimli sme si, mimochodom, ako sám Ježiš o svojej ľudskej stránke hovoril vždy akoby o niekom 

oddelenom od seba, v tretej osobe, úplne nezaujato?  

"Keď boli spolu v Galilei, Ježiš im povedal: ”Syn človeka bude vydaný do rúk ľudí; zabijú ho, 

ale tretieho dňa vstane z mŕtvych." A oni sa veľmi zarmútili." (Mt 17, 22-23) 

Mimochodom, to je dôvod, prečo ako kresťania vieme tvoriť skutočné spoločenstvo, komunitu, 

jedno telo, jeden organizmus, v úplnej otvorenosti a úplnej priezračnosti (či zraniteľnosti, ako jej 

hovorí M. Scott Peck): Egá, ktoré rozdeľujú, sú už totiž ta-tam. A my sami sme všetci oblečení, 

stojíme na mieste jediného Krista a On je našim jediným (a spoločným) JA. 

"Lebo všetci, čo ste pokrstení v Kristovi, Krista ste si obliekli.  28 Už niet Žida ani Gréka, niet 

otroka ani slobodného, niet muža a ženy, lebo vy všetci ste jeden v Kristovi Ježišovi." (Gal 3,27-

28) 

A teraz sa pozri na Eucharistiu, na to, čím je a čo spôsobuje a čo sa v nej koná. Už chápeš?  

"Keďže je jeden chlieb, my mnohí sme jedno telo, lebo všetci máme podiel na jednom chlebe." (1 

Kor 10,17) 

 

Tajomstvo chudoby 
Evanjeliová chudoba. Ako ju definovali už Otcovia: Mať všetko nevyhnutné pre život a pre svoju 

prácu, ale nič navyše.  

Evanjeliovú chudobu sme zvyknutí vnímať ako príkaz, normu. Ale ona ňou nie je. Je naopak 

ovocím, znakom toho, že sme už niekam dospeli: do kresťanstva. Tak o nej hovorí Ježiš: 

„Blahoslavení chudobní v duchu, lebo ich je nebeské kráľovstvo.“ (Mt 5,3) Nehovorí: buďte 

chudobní. Hovorí: šťastní ste a blahoslavení, ak ste chudobní. A nie hocijako! Nie z donútenia, 

okolnosťami – to by nebola chudoba, ale bieda – ale duchom, to jest voľbou. Chudobní, lebo takí 

byť chcete.  



Prečo by ale niekto chcel byť chudobným? 

Ak si to tak vezmeme, pre život toho potrebujeme len hrozne málo. Len o trochu viac, ako píše 

Pavol: „Uspokojíme sa s tým, že máme čo jesť a čo si obliecť.“ (1 Tim 6,8) Kláštory – obzvlášť 

tie mníšske, ako sú kartuziáni a pod. – sú dobrou ilustráciou toho „nevyhnutného“.  

K čomu potom ale slúži to ostatné?  

No – k zaplneniu onej „vnútornej diery“, existenciálnej prázdnoty, ktorá v nás je po tom, čo bol 

Boh z nášho bytia vytlačený dedičným hriechom, jeho následkami. A my dúfame, že veci tohto 

sveta – viac jedla, viac pitia, viac peňazí, viac zábavy, viac moci, viac slávy, viac rozkoše, viac 

majetku, viac…, viac… – v lepšom prípade zaplnia túto kolosálnu prázdnotu, v horšom prípade 

nás aspoň rozptýlia, na chvíľu zaujmú, pomôžu zabudnúť na tento hrozný smäd (čítali ste 

Twilight ságu a spomínate na nekonečný smäd upírov, ktorý ich doháňal až do vražedného 

šialenstva?). A potom, keď to vyprchá – alebo nesplní naivné očakávanie – vrháme sa za ďalšími 

a ďalšími vecami a nikdy nemáme dosť.  

Ježiš je Chlieb života. Ak ho prijímame – potom je náš život konečne naplnený. Tak ako to Ježiš 

hovorí a hovorí pravdu: „Ja som chlieb života. Kto prichádza ku mne, nikdy nebude hladovať, a 

kto verí vo mňa, nikdy nebude žízniť.“ (Jn 6,35) 

Ak je ale diera v našom živote konečne zaplnená týmto Živým Chlebom, Kristom… a my 

konečne necítime smäd ani hlad… potom načo tie všetky ostatné zbytočnosti nad onen rámec 

„evanjeliovej chudoby“? Nepotrebujeme ich, nelákajú nás, stávajú sa naopak oštarou, príťažou, 

prekážajú. S radosťou sa ich zbavujeme. S radosťou prijímame to, čo je z pohľadu sveta 

„chudobou“, pretože sme bohatí spôsobom, ktorý svet nevidí ani nechápe a ani nemôže.  

A keď sa tak stane, je to vonkajší znak toho, že sme skutočne prijali Krista, že skutočne sme vošli 

do Kráľovstva – a sme šťastní a blahoslavení, tak, ako píše Peter, plný tej istej radosti a šťastia, 

že totiž „jasáte nevýslovnou radosťou, plnou slávy, že dosahujete cieľ svojej viery - spásu duší.“  

(1 Pt 1,8-9) 

Buď ako Noe! 
"Skutočne", to je veľká vec. Len málo ľudí dokáže niečo robiť naozaj skutočne.  

Platí to všade, aj v oblasti sveta. Jedna vec je, napríklad, ísť si zacvičiť. Druhá vec je skutočne sa 

rozhodnúť, zmeniť svoje telo, alebo dosiahnuť nejaký veľký cieľ. To prvé je len nezáväzná ilúzia, 

pocit, že niečo robím. To druhé je však skutočná, opravdivá práca, zaryto smerujúca k cieľu. A 

ona ten cieľ aj dosahuje. Len ona.  

A to isté platí aj v kresťanstve. Je veľa ľudí, ktorí sa venujú náboženstvu a plnia si, ako tomu 

hovoria, nejaké "náboženské povinnosti". Ale koľko je takých ľudí, ktorí skutočne uverili, 



skutočne prijali novú identitu Božích synov a dcér skutočne vstúpili do Božieho kráľovstva a 

skutočne sa podujali na dielo, ku ktorému nás Ježiš povolal?  

"Skutočne", to je ako prebudenie sa. Vlastne to naozaj je prebudenie sa. Skutočné prebudenie sa 

zo sna a ilúzií do Reality.  

Ako sa k nemu dopracovať? Sedím pred Pánom a cítim sa byť akoby uväznený v starom 

človekovi, akoby spútaný, takmer ako nadrogovaný nejakým sedatívom účinkujúcim na ducha a 

myseľ.  

"Preto takto hovorí Pán: "Ak sa obrátiš, obrátim ťa. "" (Jer 15,19) 

Myslím, že je to Božie dielo. Len Boh ma môže takto obrátiť. Ale ja musím po tomto obrátení 

túžiť. To je to, čo Boh Izaiášovi hovorí. Začni, skutočne, a ja, Pán, to v Tebe dokončím.  

Naozaj to chcieť. Naozaj chcieť stať sa novým človekom, úplne novým stvorením. Túžiť po tom 

a dychtiť. Chcieť to.  

A vypnúť myslenie. Nie rozum. To nie. Len myslenie. Ten neustály prúd myšlienok a predstáv a 

ilúzií a dumania v našej hlave. To, čomu sa v angličtine trefné hovorí "overthinking". Mlčanie je 

brána k Realite, to vedia všetky kultúry všetkých čias, kresťania obzvlášť. Kde chýba mlčanie, 

tam hrozí, že celý život prežijeme v ilúziách, ba že samo naše "kresťanstvo" bude len veľkou 

ilúziou, možno plnou spevu a chvál a aleluja a zdvihnutých rúk a modlitieb "vlastnými slovami" 

- ale tak plné nás a našich predstáv, až bez Boha.  

"Buďte teda opatrní ako hady a jednoduchí ako holubice." (Mt 10, 16) 

Čo ale v praxi znamená ono "chcieť"? 

"Nekecať, vykonať!" Tak nejako by mohla znieť armádna či boľševická údernícka hláška. Ale 

nie je to tak? Zmĺknuť. Nedumať. Chcieť, čiže začať konať. A Boh zvyšok dokončí. My začneme 

navonok, on dokončí vnútro. "Veriť znamená konať podľa toho, čomu si uveril," vraví Tom 

Forrest. Na začiatku to je veľkom obyčajné vonkajšie konanie. Nič "mystické". Ale Boh dodal aj 

to vnútorné a mystické. Je to ako uzdravovanie: Čo už len je viac vonkajšie a až trápne naivné, 

než klásť na chorého ruky? Čo už to spôsobí? Čo už to len niekomu pomôže? Ale potom príde 

Pán a cez toto gesto uskutoční svoju časť práce. A zázrak je na svete.  

Chcieť niečo znamená odložiť strach a ohľady a začať to robiť. Je to prosté.  

"Nekecať, vykonať!" Aj keď to sprvu bude pôsobiť trápne a smiešne a umelo a neviem ako ešte. 

Ale začať... Asi ako keď Mojžiš mával palicou na brehu mora... Boh potom príde a zvyšok doplní.  

Rozhodni sa teda, či to chceš: Božie synovstvo, nový život, novú identitu - doslovne. Musíš to 

chcieť. Naozaj. Skutočne. Skutočne... Zase sme pri tom. Ale... Dá sa to. Ide to. "Nekecať, 

vykonať!" Toť vše. Odhodiť ohľady, odhodiť zábrany, odhodiť putá myšlienok a predstáv a 

začať, neumelo a sprvu isto veľmi nešikovne a vari aj s pocitom trápnosť a toho, ako nad nami 

ostatní krútia hlavami, ale predsa konať. Konať to, čomu sme zatiaľ iba rozumom uverili. Ostatné 

už doplní On.  



"Lebo toto je naša chvála, svedectvo nášho svedomia, že sme žili na svete a zvlášť u vás v Božej 

jednoduchosti a úprimnosti; nie v telesnej múdrosti, ale v Božej milosti." (2Kor 1, 12) 

Spomeň na Noeho. Ako začal stavať Archu. Všade dookola suchá step. Na oblohe ani mráčik. 

Všetci dookola sa smejú a klopkajú veľavravne na čelo. A Noe, možno červený od rozpakov, ale 

hodí všetko za hlavu a ďalej stavia loď. Zvyšok príbehu poznáme.  

"S vierou prijal Noe pokyn o tom, čo ešte nebolo vidieť, a s bázňou postavil koráb na záchranu 

svojej rodiny; ňou odsúdil svet a stal sa dedičom spravodlivosti, ktorá je z viery." (Hebr 11, 7) 

Buď ako Noe.  

"Vidíš, že viera spolupôsobila s jeho skutkami a že skutkami dosiahla viera dokonalosť." (Jak 2, 

22) 

Ďalší dôvod, prečo "je mŕtva viera bez skutkov." (porov. Jak 2, 26) Bez toho, aby sme totiž začali 

skutočne a opravdivo konať, čomu sme uverili, sa viera totiž ani vôbec nezrodí. Ostane nám len 

ilúzia viery, ale nie viera.  

"Lebo kto iba počúva slovo a neuskutočňuje ho, podobá sa mužovi, čo si v zrkadle prezerá svoju 

prirodzenú tvár. Pozrie sa na seba, odíde a hneď zabudne, aký je." (Jak 1, 23-24) 

"Nedumať! Vykonať!"  

"V tichosti prijmite zasiate slovo, ktoré má moc spasiť vaše duše. A slovo aj uskutočňujte, nebuďte 

len poslucháčmi, ktorí klamú sami seba." (Jak 1, 21-22) 

Chcieť znamená konať. Začať konať. Bodka. Žiadna eufória. Žiadne mocné emócie. To by bolo 

nadšenie, ale nie chcenie. Bola by v tom možno akási fanatická horúčkovitosť, akú niekedy 

vidíme u potrhlých sektárov. Ale toto je iné. Chcenie je vec navýsosť triezva. Aj jej konanie. 

Prosté a jednoduché. Presne ako Noe. Žiaden pomätený "prorok" s vejúcimi vlasmi a bradou, z 

ktorého horúčkovitosti ide strach. Uvážlivý muž, ktorý sa proste rozhodol, že chce loď a začal ju 

pomaly a vytrvalo stavať. Ostatné doplnil Boh. 

Proste nečakaj na nejaké zjavenia, nejaké úžasné vnútorné pocity či niečo podobné. To príde. Ale 

až potom. Časom.  

"Jeho matka povedala obsluhujúcim: "Urobte všetko, čo vám povie!"  Stálo tam šesť kamenných 

nádob na vodu, ktoré slúžili na očisťovanie, ako bolo zvykom u Židov, každá na dve až tri miery.  

Ježiš im povedal: "Naplňte nádoby vodou!" A naplnili ich až po okraj.  Potom im povedal: "Teraz 

načrite a zaneste starejšiemu!" A oni zaniesli.  Keď starejší ochutnal vodu premenenú na víno - 

on nevedel, skade je, ale obsluhujúci, čo načierali vodu, to vedeli -, zavolal si ženícha  a vravel 

mu: "Každý človek podáva najprv dobré víno a horšie až potom, keď si hostia upili. Ty si zachoval 

dobré víno až doteraz."  Toto urobil Ježiš v Káne Galilejskej ako prvé zo znamení a zjavil svoju 

slávu. A jeho učeníci uverili v neho." (Jn 2,5-11) 

Teraz proste „zdvihni zadok“ a choď robiť to, čomu si uveril. Chceš byť synom Boha? Začni sa 

správať ako syn Boha. Chceš byť synom Boha? Začni robiť prácu syna Boha. Ostatné príde. Toto 



je ale začiatok, bez čoho to ostatné nikdy nepríde. Možno budeš robiť chyby. Ale ak budeš naozaj 

úprimne hľadať a úprimne sa usilovať o to najlepšie – v mlčaní, v pokore, nie napĺňajúce nejakú 

vlastnú pomätenú predstavu o týchto veciach – Boh si Ťa rýchlo uprace na tú správnu cestu. Ako 

sv. Františka v Porciunkule. Ako sv. Pavla pred bránami Damašku.  

*** 

Skutky a viera sú previazané hlbšie, než sa nám možno na prvý pohľad zdá. Až keď konáme, je 

to skutočná viera. Ale aj život, do ktorého viera vedie, sa dá iba žiť a žiť znamená "pohyb" a teda 

konanie. Kresťanstvo je presný opak pasivity kvietizmu. Kresťanstvo je vo svojej podstate 

nanajvýš a neoddeliteľne aktívne. Kresťanstvo sa dá len žiť a teda konať. Nie povrchne, nejakým 

zachovávaním niečoho, ale konaním ako jasným a súčasne samozrejmým a prirodzeným 

vyjadrením toho, čím sami v sebe sme.  

"Lebo nás ženie Kristova láska... " (2Kor 5, 14) 

"A jeho prikázania nie sú ťažké. Veď všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet. A tým 

víťazstvom, ktoré premohlo svet, je naša viera." (1Jn 5, 3-4) 

Skutky, viera, identita. Tieto tri a tak pekne všetky v jednom verši, pokope. 

Tu sme doma. 
Ty, Pane, si všetko. Pri Tebe mám všetko. Ty si Nebo. Čo by som ešte mohol pridať tam, kde už 

všetko je? Rozkošou človeka je nič, než byť pri Tebe. Ty si Domov. 

Ako by človeka mohlo napadnúť ešte o niečo, čokoľvek, prosiť? Pre iných a za nich, to hej. 

Prihovárať sa a prinášať ich pred Pána. Ale pre seba? Čo by mohlo ešte chýbať tam, kde už 

Všetko, sama Plnosť a Pôvodca všetkého Je?  

Starosti, smútok, strach, smäd,... Všetko sa rozplýva v blízkosti Toho, ktorý Je. Nebo na zemi. 

Eucharistia. Adorácia, život Neba. Prijímanie, Pokrm Neba. Prečo nám trvá tak dlho pochopiť 

to? Ak vôbec. Že je to tak prosté. Priame, číre a jednoduché ako holubica. Ako sám Pán, v ktorom 

niet tieňa ani zatmenia. V ktorom áno je vždy áno a ktorý sám je veľké Áno.  

"Pre mňa je slasťou byť v Božej blízkosti a v Pánu Bohu svoju nádej mať." (Ž 73, 28) 

"Ježiš im povedal: "Ja som chlieb života. Kto prichádza ku mne, nikdy nebude hladovať, a kto 

verí vo mňa, nikdy nebude žízniť." (Jn 6, 35) 

Nič viac nie je treba. Všetko môžeme nechať tak. Stačí mlčať a byť s Ním, pred Ním. Tu sme 

doma. A vskutku sme doma.  



Tu, pred Eucharistiou, sa učíme byť deťmi. Poznávame, že všetko z Neho vychádza a od Neho 

závisí. On je Skutočnosť.  

Koho z ľudí by napadlo, že je to také jednoduché?  

"V posledný, veľký deň sviatkov Ježiš vstal a zvolal: "Ak je niekto smädný a verí vo mňa, nech 

príde ku mne a nech pije. Ako hovorí Písmo, z jeho vnútra potečú prúdy živej vody."" (Jn 7, 37-

38) 

"Pri večeri vzal Ježiš chlieb a dobrorečil, lámal ho a dával učeníkom, hovoriac: "Vezmite a 

jedzte: toto je moje telo." Potom vzal kalich, vzdával vďaky a dal im ho, hovoriac: "Pite z neho 

všetci: toto je moja krv."" (Mt 26, 26-28) 

Apoštoli a učeníci tri roky adorovali Pána, kým Ho prvý raz prijali ako Chlieb Života. Aká lepšia 

brána k Hostine by mohla byť, než klaňanie sa a spočinutie adorácie?  

"Pokoj vám zanechávam, svoj pokoj vám dávam." (Jn 14, 27) 

"Vojdi do radosti svojho pána.” (Mt 25, 21) 

Po čom by ešte mohol túžiť, čo by ešte mohol chcieť človek, keď toto dostane? To je apatheia 

kresťanov. Nie apatia stoikov, nie vyvanutie budhistov. Toto je apatheia toho, kto našiel všetko, 

našiel plnosť. Kto konečne dokončil svoj beh, skončil svoje hľadanie a spočinul.  

Nebo, to je mlčať a byť pred Pánom, s Pánom, v Pánovi. Cirkev, to je spoločenstvo bratov a 

sestier, ktorí tomu rozumejú, lebo sami to žijú. Spoločenstvo, s ktorým a v ktorom môžeme takto 

mlčať a byť a zdieľať túto Plnosť medzi sebou navzájom bez toho, aby bolo treba slov.  

"A keď pritiahli lode k brehu, opustili všetko a išli za ním." (Lk 5, 11) 

Boží svet sa tak úplne odlišuje od toho, v ktorom žijeme! Má iný základ, sleduje úplne iné ciele, 

žije inak a koná úplne inak.  

"Vlk ich trhá a rozháňa." (Jn 10, 12) 

"... keď nám dal poznať tajomstvo svojej vôle podľa svojho dobrotivého rozhodnutia, čo si v ňom 

predsavzal uskutočniť v plnosti času: zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo 

je na zemi." (Ef 1, 9-10) 

"Veď on je náš pokoj! On z oboch urobil jedno a vo svojom tele zbúral medzi nimi múr rozdelenia, 

nepriateľstvo." (Ef 2, 14) 

Preto to bez obrátenia, tak hlbokého, že je úplnou premenou mysle, novým narodením sa, nejde.  

"Každý, kto vidí Syna a verí v neho, má večný život; a ja ho vzkriesim v posledný deň." (porov. 

Jn 6, 40) 



V Eucharistii Pán prichádza v tele, aby aj telo mohlo hľadieť a dotýkať sa a mať podiel na 

spoločenstve i spáse. Nič už viac nebude vylúčené. Všetko je zahrnuté. Duch, duša i telo. Boh je 

Bohom všetkého. Všetko v Ňom má svoje naplnenie. Všetko v Ňom nachádza svoj pokoj.  

"Radosťou napĺňaš končiny východu i západu." (Ž 65, 9) 



VEĽKOSŤ A MALOSŤ SMÄDU, VIERY A LÁSKY
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Smäd a malosť hriechu – veľkosť viery – apatheia viery – malosť viery – apatheia  lásky 

Na túto tému by sa viac hodila báseň. Pieseň. Poéma. Ale budeme 
si musieť vystačiť s obyčajným textom… a každý sám v sebe si ho 
premeniť na žitú pieseň… 

Kresťanstvo je paradoxnou synergiou veľkosti a malosti, kedy je 
človek veľký i malý súčasne, bez toho, aby si tieto dve inak proti-
kladné vlastnosti odporovali, naopak, synergicky sa umocňujú a 
obe dosahujú svoj vrchol súčasne. 

ZAČÍNA TO MALOSŤOU HRIECHU 

Pretože hriech, to je vedomie viny. A aj keď „v Kristovi Boh zmieril 
svet so sebou a nepočítal ľuďom ich hriechy“ (2 Kor 5,19 SSV), 
„boli [sme] zmierení s Bohom smrťou jeho Syna vtedy, keď sme boli 
nepriateľmi“ (Rim 5,10 SSV) a tak „pre jeho krv na kríži priniesol 
pokoj všetkému, čo je na zemi aj čo je na nebi“ (Kol 1,20 SSV), 
vina tu stále je. Zoči-voči strašlivej cene, ktorú Boh za nás musel 
ako človek Kristus Ježiš zaplatiť, aby náš hriech a ním spôsobenú 
katastrofu napravil, že totiž „Toho, ktorý nepoznal hriech, za nás 
urobil hriechom, aby sme sa v ňom stali Božou spravodlivosťou“ (2 
Kor 5,21 SSV), v nás vyvoláva o to väčší pocit zahanbenia a 
ľútosti, opravdivej zlomenosti nad tým, čo sme spôsobili. Ale to nie 
je jediný dôvod, pre ktorý sa cítime malí a ničotní. 

Hriech nie je len vina. Hriech, to je objektívny stav bytia. Hriech, to 
znamená, že náš život je v skutočnosti antiživotom, existovaním, 
ale nie žitím. „Mzdou hriechu je smrť“ (Rim 6,23 SSV) nie preto, 
že by nás Boh za trest za hriech odsúdil na večnú smrť v Pekle, ako 
si to niekedy myslia niektorí bratia protestanti. Je to tak preto, že 
Boh je Život. Hriech nás od Boha odlúčil. A tak sme podľa svojej 
vôle, napriek Božej vôli a proti Božím zámerom, ostali sami a bez 
života a teda v smrti. Teraz to zisťujeme. Zisťujeme, že sme v 
skutočnosti mŕtvi. Zisťujeme, že všetky naše diela, celý náš „život“, 
ktorý sme doteraz žili, všetko je poznačené touto smrťou hriechu a 
teda bezcenné. Je to podobné pocitu človeka, ktorý všetky peniaze a 
čas vložil do stavby úžasného parného rušňa len preto, aby zistil, že 
za ten čas na trati natiahli troleje a jazdia tam omnoho dokonalej-
šie elektrické rušne a celé jeho dielo je tým pádom úplne zbytočné a 
úplne bezcenné. Aj my zisťujeme, že celý náš doterajší život v 
hriechu je bezcenný, budovali sme sami seba spôsobom, ktorý 
nemá zmysel ani budúcnosť. Sme žobráci. Nemáme nič. Nie sme 
nič. Sme v koncoch. Zničení. Porazení. Nie Bohom. Vlastným 
hriechom. A tak, ako hovorí žalmista: „Z hlbín volám k tebe, Pane;  
2 Pane, počuj môj hlas. Nakloň svoj sluch k mojej úpenlivej pros-
be!“ (Ž 130,1-2 SSV). Aj my voláme a kričíme: „Pane, zachráň 
nás, hynieme!“ (Mt 8,25 SSV), „Ježišu, syn Dávidov, zmiluj sa 
nado mnou!“ (Mk 10,47 SSV). Presne ako žobráci na okraji cesty 
kričia o almužnu a zľutovanie, pretože ničím iným nie sme.  

VEĽKOSŤ VIERY 

V tomto stave zúfalstva a kričania o záchranu nám zaznieva Evan-
jelium, skutočná hudba pre naše uši: „Neboj sa! Vstaň, volá ťa“ 
(Mk 10,49 SSV) tvoj Boh, tvoj Pán a Vykupiteľ! A my bežíme k 
Nemu a On nám zvestuje tú úžasnú novinu: že naša vina je odpus-
tená a naša bieda odstránená, pretože z lásky a prajnosti a veľkory-
sosti nekonečné veľkého a bohatého Boha „dostali [sme] Ducha 
adoptívneho synovstva, v ktorom voláme: "Abba, Otče!"  16 Sám 
Duch spolu s naším duchom dosvedčuje, že sme Božie deti.  17 Ale 
ak sme deti, sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia“ 
(Rim 8,15-17 SSV). Zrazu nám patrí celé „Kristovo nevyspytateľné 
bohatstvo“ (Ef 3,8 SSV). Doslova cez noc sme sa stali nesmierne 

bohatými, veľkými, milovanými a váženými ľuďmi, veď: 

 sám Boh sa stal mojim Otcom, skutočným, opravdivým a
milujúcim (Mt 23,9); 
 sám Kristus Vykupiteľ a Pán sa stal mojim bratom a súroden-
com a súčasne Ženíchom a Manželom, privtelil si ma k sebe, aby 
som s Ním bol jedným Telom a jedným Duchom (1Kor 6,15.17), 
aby som bol všetkým tým a mal všetko to, čím je a čo má On sám, 
„prvorodený medzi mnohými bratmi“ (Rim 8,29 SSV); 
 samo Nebo – to, o ktorom Boh kedysi povedal: „Nebesá sú
mojím trónom“ (Iz 66,1 SSV), to Nebo, o ktorom Písmo hovorí: 
„Nebesia si Pán vyhradil pre seba“ (Ž 115,16 SSV) – tak presne 
toto Nebo sa teraz stalo mojou vlasťou a mojim domovom (Flp 
3,20) a mojim dedičstvom; 
 Božia Rodina sa stala mojou rodinou, pretože do nej som bol z
Božej milosti a prajnosti krstom (1Kor 12,13) adoptovaný (Ef 
2,19) ako syn Boha Najvyššieho, určený na vládnutie s Kristom 
naveky (2Tim 2,12; Zjv 3,21); 

Neexistuje nič väčšie, než tento dar a toto vyvolenie. Žiadna 
kariéra, žiadna svetská funkcia, žiadna svetská moc, žiadne svet-
ské bohatstvo sa nemôže nijako rovnať tomuto Božiemu daru. Svet 
voči Bohu sa má asi podobne, ako spoločnosť neandertálcov na 
námestí v New Yorku. Môže byť akokoľvek mocná, vzdelaná, mať 
bohatstvo pästných klinov a oštepov – ale jej moc nie je ničím v 
porovnaní s mocou ľudí 21. storočia, ich zbraní a strojov; jej 
najväčšia múdrosť nie je ničím v porovnaní s poznaním a vedo-
mosťami sveta okolo nich a ich pästné kliny a oštepy sú úplne, ale 
úplne nanič, zbytočné, nepoužiteľné, vlastne prekážajúce. Svet vo 
svojom hriechu buduje život, ktorý je smrťou, usiluje o postavenie 
a moc a slávu a bohatstvo, ktoré sú ale len ilúziou a viac príťažou, 
než ziskom. Ale my konečne z Božej milosti dostali sme opravdi-
vé bohatstvo, opravdivý život, opravdivú veľkosť i opravdivú 
lásku v Bohu. Sme na samom vrchole, nič viac a nič väčšie nie-
lenže nejestvuje, ale si to my, ani nik iný ani nevieme a nedoká-
žeme predstaviť, že by niečo väčšie vôbec mohlo existovať. Sám 
Boh nám daroval všetko. A už daroval! Nielen prisľúbil. Už 
daroval! Tak, ako svedčí Kristus: „Kto počúva moje slovo a verí 
tomu, ktorý ma poslal, má večný život a … prešiel zo smrti do 
života“ (Jn 5,24 SSV). A tak, ako to dosvedčujú všetci tí, ktorí boli 
týmto Darom obdarovaní pred nami. 

APATHEIA VIERY 

Tu sa rodí prvá apatheia1: Netúžim viac po sláve sveta, pretože 
Boh ma už oslávil a nekonečne viac. Netúžim po bohatstve ani po 
ničom z tohto sveta, pretože ma obdaroval Boh a v Ňom som 
bohatým a všetko bohatstvo sveta je len ako smeti a odpadky v 
porovnaní s bohatstvom, ktorým sa stal sám Boh, keď sa mi 
daroval z lásky ako Dar nad všetky dary. Netúžim po moci, tento 
iluzórny a slamený svet s jeho ilúziami moci a postavenia mi 
pripadá viac smiešny, než hodný nejakej žiadostivosti. Netúžim po 
uznaní sveta, netúžim po láske sveta (ktorej aj tak schopný nie je), 
netúžim po ničom, pretože všetko toto som našiel v nekonečne 
väčšej miere v Bohu. Svet mi viac nemá čo ponúknuť. Všetky jeho 
kráľovstvá a všetky jeho potešenia a hodnoty mi už nehovoria 
vôbec nič. Presne, ako to možno prvý (ale nie posledný) v deji-
nách odhalil a vyjavil svetu sv. Ignác Antiochijský počas svojej 

1 porov. úvahy 455, 456, 458, 460 



cesty k mučeníctvu: „Nič mi nepomôžu svetské radosti ani kráľov-
stvá tohto sveta. Pre mňa je výhodnejšie zomrieť v Kristovi Ježišovi 
ako vládnuť nad končinami zeme. Hľadám toho, ktorý za nás 
zomrel; chcem toho, ktorý pre nás vstal z mŕtvych. Už sa blíži 
chvíľa môjho narodenia. … Moja láska je ukrižovaná, už vo mne 
nehorí oheň lásky k hmote. Je vo mne živá voda, ktorá mi vnútri 
hovorí: „Poď k Otcovi.“ Nemám záľubu v porušiteľnom pokrme 
ani v radostiach tohto sveta. Túžim po Božom chlebe; je ním telo 
Ježiša Krista, ktorý pochádza z Dávidovho rodu, a za nápoj chcem 
krv toho, ktorý je neporušiteľnou láskou.“ 

MALOSŤ VIERY 

Viera, ktorou Boží dar prijímam, je ale súčasne aj zdrojom novej 
malosti. Pretože všetka táto ohromujúca veľkosť, nesmierne bohat-
stvo, svet presahujúce vyvýšenie, všetko toto mám len darované 
Bohom. Nie je to moje. Je to Božie. Svojho som sa úplne zriekol. 
Nemám nič svoje. Len Božie. A dôveru, že Jeho Dar je naozaj 
darom a môžem sa oň opierať s rovnakou, ba väčšou istotou, akoby 
bol môj.  

Je to vlastne ako v každej adopcii: Najprv musí dieťa úplne opustiť 
všetko, čím bolo dovtedy – svoj dom, majetok, prostredie, ľudí, 
všetko – aby sa nasťahovalo do domu svojich nových adoptívnych 
rodičov, kde nič nie je jeho. Všetko patrí im, jeho novým rodičom. 
Úplne vo všetkom sa bude musieť spoliehať len a jedine na nich. 
Ostáva mu len veriť, že k nemu budú dobrí a láskaví a dajú mu 
všetko, čo bude potrebovať a ono sa na nich bude môcť spoľahnúť a 
narábať so všetkým rovnako, akoby to bolo jeho vlastné, aj keď nie 
je, aj keď v skutočnosti mu nepatrí nič a všetko patrí im. 

Aj tu, všetko naše nové bohatstvo, sám náš nový Život – nič z toho 
nie je naše. Všetko je Božie. Nad ničím z toho nemáme žiadnu 
moc. Boh má nad všetkým zvrchovanú moc. Uverením sme zane-
chali doterajší svet. Ako hovorí Pavol: „všetko [som] stratil a 
pokladám za odpadky, aby som získal Krista“ (Flp 3,8 SSV). V tom 
je podstata adopcie. Nemôžeme prijať nové, kým nezanecháme 
staré. Nemôžeme sa nasťahovať k Bohu, kým sa úplne neodsťahu-
jeme zo sveta. „Ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, čo má, 
nemôže byť mojím učeníkom“ (Lk 14,33 SSV), vraví Ježiš a nemys-
lí len na peniaze, či hmotný majetok. Myslí všetko: majetok, 
postavenie, zdravie, život, všetko! V tom je podstata viery: risknem 
to! Verím Bohu. Dôverujem Mu. Preto sa dnes vedome a dobro-
voľne zriekam sveta a všetkého, čo v ňom je a čím v ňom som. 
Odteraz som už len „cudzincom a pútnikom“ (porov. 1Pt 2,11) v 
tomto svete smrti a ilúzií. Ale je to ešte viac. Vyžaduje to odo mňa 
odvahu zrieknuť sa túžby čokoľvek vlastniť, čokoľvek mať pod 
svojou kontrolou. Byť naozaj ako adoptované dieťa, ktoré v sku-
točnosti nemá a nekontroluje nič a predsa verí, že z lásky adoptív-
nych rodičov aj keď nemá, má, a aj keď o ničom nerozhoduje, 
rozhoduje, pretože rodičia mu z lásky a prajnosti umožňujú konať 
tak, akoby vlastnilo, i keď nevlastní, akoby malo moc rozhodovať, 
aj keď ju v skutočnosti nemá. Aj my sa vo viere vydávame Bohu 
všanc. Všetko to Bohatstvo, Sláva, Moc, Vlasť Neba,… všetko toto 
je naše a predsa nie je. Stále je to Božie. On nad tým má moc, nie 
my. On to vlastní, nie my. On nám to daroval – ale kedykoľvek 
nám to môže úplne a bez námahy odňať. Môže. Je to tak. Nikdy 
nebudeme mať moc nad tým, čo je čírym darom Božej lásky a 
milosti. Môžeme len veriť, že dokonca aj ak budeme „neverní, on 
ostáva verný“ (2 Tim 2,13 SSV) a že „Božie dary a povolanie sú 
neodvolateľné“ (Rim 11,29 SSV) – ale nemáme žiadnu záruku, 
žiadnu poistku, žiaden mechanizmus, ktorým by sme si niečo z 
toho mohli vymôcť, ak by Boh zmenil názor. Môžeme len veriť, že 
je to tak, ako hovorí. Veriť a vydať sa Mu napospas.  

Sú ľudia, ktorí túto vieru nemajú. Žijú preto radšej podľa zásady: 
„Nič moc, ale je to moje“. Budujú si svoje malé a malicherné 
„kráľovstvíčka“ vo svete a myslia si, že sú naozaj ich, že nad nimi 
naozaj majú moc a že oni sú ich istotou. Aké smiešne a naivné. 
Veď nad všetkým, čo jestvuje, má Boh v skutočnosti rovnakú 

zvrchovanú a ľubovoľnú moc! Aj to pozemské „kráľovstvíčko“ 
máme len ako dar a len z Božej veľkorysej prajnosti, ak by chcel, 
môže nám ho odňať mihnutím oka – alebo nás odňať nášmu 
„kráľovstvíčku“, ako sa to aj stane, keď príde náš čas. Ale napriek 
tomu ľudia v tejto ilúzii žijú: toto je moje, nad tým mám moc, toto 
je istota. Boh, ktovie, či ma vypočuje, ktovie, či sa ma zastane, je 
predsa len nevypočítateľný. Ale môj majetok, peniaze, postavenie, 
moc, vplyv, konexie, sila, zdravie,… to je niečo, čo mám, čomu 
vládnem, s čím narábam, na to sa môžem spoľahnúť! Aké smieš-
ne, že? Musíme byť ochotní zanechať túto ilúziu – a zveriť sa vo 
viere Bohu. V temnej viere (porov. Ján z Kríža) sa zrieknuť 
akéhokoľvek vlastnenia čohokoľvek, akejkoľvek túžby ovládať 
čokoľvek, „aby mal Boh zvrchovanú moc, a nie my“ (2 Kor 4,7 
SSV) – a aby sme tak mohli od Boha prijať to, čo bolo, je a vždy 
bude len a jedine darom, čo nikdy nebudeme nijako vlastniť, ani 
mať zo seba, ani sami ovládať a kontrolovať, ale bude to vždy len 
účasťou na tom, čo vlastní Boh a čím Je Boh. Zrieknuť sa tak 
akejkoľvek istoty, aby sa našou jedinou istotou stal Boh, ktorému 
sme uverili a teda Mu dôverujeme a v tom je naša jediná nádej, 
jediná istota, jediná opora.  

APATHEIA LÁSKY 

Cieľom tohto všetkého je nakoniec vzájomná jednota lásky, ktorá 
je podstatou tohto nového Života v Bohu, ako hovorí Písmo: „Boh 
je láska; a kto ostáva v láske, ostáva v Bohu a Boh ostáva v ňom“ 
(1 Jn 4,16 SSV). A láska mení aj našu apatheiu: 

 DOTERAZ nám boli veci tohto sveta ukradnuté a ľahostajné a 
ani najmenej sme po nich netúžili preto, že sa nedali nijako a 
ničím porovnať s tým, čo nám daroval Boh. Ba viac, vedome a 
dobrovoľne sme sa odriekli sveta, zriekli sme sa potreby čokoľvek 
vlastniť, o čomkoľvek rozhodovať – „skutočné obrátenie spočíva 
v tom, že už sami nechceme vôbec nič“ (majster Ján Eckhart) –, v 
úplnej vydanosti sme sa vydali „napospas“ Bohu a Jeho vôli, Jeho 
múdrosti, Jeho láske, Jeho štedrosti a prajnosti, aby všetko v 
našom živote bolo už len milosťou a darom od Boha, aby nič 
nebolo z nás, ale všetko z Boha – pretože to je podmienka našej 
adopcie, nášho presťahovania sa do nového Domova v Bohu, kde 
všetko je Božie, všetko je len darované, kde na nič nemáme nárok 
a všetko máme z milosti Boha – a práve preto je Nebo nebom. 

 ALE ODTERAZ máme nový motív a tým je práve láska. 
Zabúdame na seba, pretože sa už o seba nemusíme nijako starať 
ani strachovať, ako vraví Ježiš: „Nebuďte ustarostení o život, čo 
budete jesť, ani o telo, čo si oblečiete.  …  30 Veď toto všetko 
zháňajú ľudia tohto sveta. Váš Otec predsa vie, že toto potrebuje-
te“  (Lk 12,22.30 SSV). Namiesto toho túžime zavďačiť sa Bohu, 
ktorý nás takto obdaroval. Je to túžba našej lásky a vďačnosti voči 
Bohu. A tak znova úplne zabúdame na seba, lebo vieme, že sám 
Boh na nás nezabúda, myslí a nesie nás. On na nás myslí, my už 
na seba nemusíme. Sme tak úplne slobodní sami od seba. Slobodní 
k láske. Konečne. Môžeme sa celou silou upnúť na to, aby sme 
oslávili Krista, oslávili Boha, aby tak, ako On žije pre nás, my sme 
žili pre Neho. Ako On sa stará o naše veci, my sme sa starali o 
Jeho veci – slovami Krista: „hľadajte jeho kráľovstvo a toto [, čo 
vy potrebujete] dostanete [od Neho] navyše“ (Lk 12,31 SSV). Aby 
tak, ako On za nás dal život, my sme dali život za Neho. A v tom 
je jednota lásky, jednota Neba, sama podstata nebeského života 
spasených a oslávených v Nebi, toto vzájomné darovanie sa, kde 
nič nie je vlastnené a všetko je iba prijímané ako dar a dávané ako 
dar v dokonalej láske. Veď sám Boh to takto žije, sám Otec sa 
takto daruje Synovi (porov. Mt 11,27) a sám Syn sa úplne daruje 
Otcovi (porov. Jn 4,34). Viera aj nás oslobodzuje, vedie k slobode 
apathei – aby sme v nej konečne mohli rovnakým spôsobom byť 
milovaní a milovať, byť obdarovaní Bohom a mohli tak (akokoľ-
vek neskutočne to znie) z Jeho lásky a milosti v láske obdarovať 
Boha! 

Váš Inky 
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